

## Informazioni – Information – Renseignements

Per l'iscrizione è necessario telefonare alla Segreteria, inviare successivamente la scheda compilata versando la **quota di iscrizione non rimborsabile di € 30,00, tramite CCP n. 10463131 intestato a "Comunità di Bose"** (causale: "Iscrizione Convegno liturgico") entro il **25 maggio 2010**.

**Quota di partecipazione al Convegno**, in aggiunta alla quota di iscrizione: **€ 160,00**. Sono comprese le spese di vitto e alloggio. L'ospitalità sarà assicurata presso il Monastero e presso alcune strutture nelle vicinanze di Bose.

Per arrivare a Bose in treno: raggiungere la stazione FS di **Santhià** sulla linea Torino-Milano (da dove è possibile prenotare un servizio taxi); oppure quelle di **Ivrea o Biella**, da dove prendere il pullman per Magnano (autolinea Biella-Ivrea). **Per ulteriori informazioni chiedere all'ospitalità.**

Segreteria organizzativa Convegno liturgico – Monastero di Bose – I-13887 Magnano (BI)

Tel. +39.015.679.185 - Fax +39.015.679.294 - [convegno.liturgico@monasterodibose.it](mailto:convegno.liturgico@monasterodibose.it) - [www.monasterodibose.it](http://www.monasterodibose.it)

To register for the Conference, please call the organizational office and send the registration form by **25 May 2010**.

For participation in the Conference we suggest the following contribution:

**€ 30,00** Registration fee

**€ 160,00** Participation to the Conference

The contribution covers room and board expenses. Lodging will be provided at the Monastery and in the nearby area.

To reach Bose by train: get off at the **Santhià** station on the Milan-Turin line (where you can reserve a taxi service); otherwise at Ivrea or Biella, from where leaves the bus for Magnano (Biella-Ivrea line). **For any further information, please contact the team in charge of the welcoming of guests.**

Segreteria organizzativa Convegno liturgico – Monastero di Bose – I-13887 Magnano (BI)

Tel. +39.015.679.185 - Fax +39.015.679.294 - [convegno.liturgico@monasterodibose.it](mailto:convegno.liturgico@monasterodibose.it) - [www.monasterodibose.it](http://www.monasterodibose.it)

Pour l'inscription au Colloque, il est nécessaire de téléphoner au Secrétariat et d'envoyer la **forme d'inscription** avant le **25 mai 2010**.

Pour la participation au Colloque nous indiquons les contributions suivantes:

**€ 30,00** frais d'inscription

**€ 160,00** participation au Colloque

Sont compris les frais de pension. L'accueil sera assuré selon les possibilités dans le Monastère de Bose et auprès de structures voisines.

Pour se rendre à Bose en train: atteindre la gare de **Santhià** sur la ligne Turin-Milan (d'où il est possible de réserver un taxi); ou celles d'Ivrea ou Biella, qui part le bus pour Magnano (ligne Biella-Ivrea).

**Pour toute information ultérieure demander à l'accueil.**

Segreteria organizzativa Convegno liturgico – Monastero di Bose – I-13887 Magnano (BI)

Tel. +39.015.679.185 - Fax +39.015.679.294 - [convegno.liturgico@monasterodibose.it](mailto:convegno.liturgico@monasterodibose.it) - [www.monasterodibose.it](http://www.monasterodibose.it)

le mystère de l'incarnation se prolonge dans la structure sacramentelle de l'Église et de sa liturgie. Cette relation a constitué la base théologique marquant la fin de l'iconoclasme et a rendu possible une production artistique illimitée dans les églises tant orientales qu'occidentales.

Pour la participation au Colloque nous indiquons les contributions suivantes:

**€ 30,00** frais d'inscription

**€ 160,00** participation au Colloque

Sont compris les frais de pension. L'accueil sera assuré selon les possibilités dans le Monastère de Bose et auprès de structures voisines.

Pour se rendre à Bose en train: atteindre la gare de **Santhià** sur la ligne Turin-Milan (d'où il est possible de réserver un taxi); ou celles d'Ivrea ou Biella, qui part le bus pour Magnano (ligne Biella-Ivrea).

**Pour toute information ultérieure demander à l'accueil.**

Segreteria organizzativa Convegno liturgico – Monastero di Bose – I-13887 Magnano (BI)

Tel. +39.015.679.185 - Fax +39.015.679.294 - [convegno.liturgico@monasterodibose.it](mailto:convegno.liturgico@monasterodibose.it) - [www.monasterodibose.it](http://www.monasterodibose.it)

le mystère de l'incarnation se prolonge dans la structure sacramentelle de l'Église et de sa liturgie. Cette relation a constitué la base théologique marquant la fin de l'iconoclasme et a rendu possible une production artistique illimitée dans les églises tant orientales qu'occidentales.

Pour la participation au Colloque nous indiquons les contributions suivantes:

**€ 30,00** frais d'inscription

**€ 160,00** participation au Colloque

Sont compris les frais de pension. L'accueil sera assuré selon les possibilités dans le Monastère de Bose et auprès de structures voisines.

Pour se rendre à Bose en train: atteindre la gare de **Santhià** sur la ligne Turin-Milan (d'où il est possible de réserver un taxi); ou celles d'Ivrea ou Biella, qui part le bus pour Magnano (ligne Biella-Ivrea).

**Pour toute information ultérieure demander à l'accueil.**

Segreteria organizzativa Convegno liturgico – Monastero di Bose – I-13887 Magnano (BI)

Tel. +39.015.679.185 - Fax +39.015.679.294 - [convegno.liturgico@monasterodibose.it](mailto:convegno.liturgico@monasterodibose.it) - [www.monasterodibose.it](http://www.monasterodibose.it)

le mystère de l'incarnation se prolonge dans la structure sacramentelle de l'Église et de sa liturgie. Cette relation a constitué la base théologique marquant la fin de l'iconoclasme et a rendu possible une production artistique illimitée dans les églises tant orientales qu'occidentales.

Pour la participation au Colloque nous indiquons les contributions suivantes:

**€ 30,00** frais d'inscription

**€ 160,00** participation au Colloque

Sont compris les frais de pension. L'accueil sera assuré selon les possibilités dans le Monastère de Bose et auprès de structures voisines.

Pour se rendre à Bose en train: atteindre la gare de **Santhià** sur la ligne Turin-Milan (d'où il est possible de réserver un taxi); ou celles d'Ivrea ou Biella, qui part le bus pour Magnano (ligne Biella-Ivrea).

**Pour toute information ultérieure demander à l'accueil.**

Segreteria organizzativa Convegno liturgico – Monastero di Bose – I-13887 Magnano (BI)

Tel. +39.015.679.185 - Fax +39.015.679.294 - [convegno.liturgico@monasterodibose.it](mailto:convegno.liturgico@monasterodibose.it) - [www.monasterodibose.it](http://www.monasterodibose.it)

le mystère de l'incarnation se prolonge dans la structure sacramentelle de l'Église et de sa liturgie. Cette relation a constitué la base théologique marquant la fin de l'iconoclasme et a rendu possible une production artistique illimitée dans les églises tant orientales qu'occidentales.

Pour la participation au Colloque nous indiquons les contributions suivantes:

**€ 30,00** frais d'inscription

**€ 160,00** participation au Colloque

Sont compris les frais de pension. L'accueil sera assuré selon les possibilités dans le Monastère de Bose et auprès de structures voisines.

Pour se rendre à Bose en train: atteindre la gare de **Santhià** sur la ligne Turin-Milan (d'où il est possible de réserver un taxi); ou celles d'Ivrea ou Biella, qui part le bus pour Magnano (ligne Biella-Ivrea).

**Pour toute information ultérieure demander à l'accueil.**

Segreteria organizzativa Convegno liturgico – Monastero di Bose – I-13887 Magnano (BI)

Tel. +39.015.679.185 - Fax +39.015.679.294 - [convegno.liturgico@monasterodibose.it](mailto:convegno.liturgico@monasterodibose.it) - [www.monasterodibose.it](http://www.monasterodibose.it)

le mystère de l'incarnation se prolonge dans la structure sacramentelle de l'Église et de sa liturgie. Cette relation a constitué la base théologique marquant la fin de l'iconoclasme et a rendu possible une production artistique illimitée dans les églises tant orientales qu'occidentales.

Pour la participation au Colloque nous indiquons les contributions suivantes:

**€ 30,00** frais d'inscription

**€ 160,00** participation au Colloque

Sont compris les frais de pension. L'accueil sera assuré selon les possibilités dans le Monastère de Bose et auprès de structures voisines.

Pour se rendre à Bose en train: atteindre la gare de **Santhià** sur la ligne Turin-Milan (d'où il est possible de réserver un taxi); ou celles d'Ivrea ou Biella, qui part le bus pour Magnano (ligne Biella-Ivrea).

**Pour toute information ultérieure demander à l'accueil.**

Segreteria organizzativa Convegno liturgico – Monastero di Bose – I-13887 Magnano (BI)

Tel. +39.015.679.185 - Fax +39.015.679.294 - [convegno.liturgico@monasterodibose.it](mailto:convegno.liturgico@monasterodibose.it) - [www.monasterodibose.it](http://www.monasterodibose.it)

le mystère de l'incarnation se prolonge dans la structure sacramentelle de l'Église et de sa liturgie. Cette relation a constitué la base théologique marquant la fin de l'iconoclasme et a rendu possible une production artistique illimitée dans les églises tant orientales qu'occidentales.

Pour la participation au Colloque nous indiquons les contributions suivantes:

**€ 30,00** frais d'inscription

**€ 160,00** participation au Colloque

Sont compris les frais de pension. L'accueil sera assuré selon les possibilités dans le Monastère de Bose et auprès de structures voisines.

Pour se rendre à Bose en train: atteindre la gare de **Santhià** sur la ligne Turin-Milan (d'où il est possible de réserver un taxi); ou celles d'Ivrea ou Biella, qui part le bus pour Magnano (ligne Biella-Ivrea).

**Pour toute information ultérieure demander à l'accueil.**

Segreteria organizzativa Convegno liturgico – Monastero di Bose – I-13887 Magnano (BI)

Tel. +39.015.679.185 - Fax +39.015.679.294 - [convegno.liturgico@monasterodibose.it](mailto:convegno.liturgico@monasterodibose.it) - [www.monasterodibose.it](http://www.monasterodibose.it)

le mystère de l'incarnation se prolonge dans la structure sacramentelle de l'Église et de sa liturgie. Cette relation a constitué la base théologique marquant la fin de l'iconoclasme et a rendu possible une production artistique illimitée dans les églises tant orientales qu'occidentales.

Pour la participation au Colloque nous indiquons les contributions suivantes:

**€ 30,00** frais d'inscription

**€ 160,00** participation au Colloque

Sont compris les frais de pension. L'accueil sera assuré selon les possibilités dans le Monastère de Bose et auprès de structures voisines.

Pour se rendre à Bose en train: atteindre la gare de **Santhià** sur la ligne Turin-Milan (d'où il est possible de réserver un taxi); ou celles d'Ivrea ou Biella, qui part le bus pour Magnano (ligne Biella-Ivrea).

**Pour toute information ultérieure demander à l'accueil.**

Segreteria organizzativa Convegno liturgico – Monastero di Bose – I-13887 Magnano (BI)

Tel. +39.015.679.185 - Fax +39.015.679.294 - [convegno.liturgico@monasterodibose.it](mailto:convegno.liturgico@monasterodibose.it) - [www.monasterodibose.it](http://www.monasterodibose.it)

le mystère de l'incarnation se prolonge dans la structure sacramentelle de l'Église et de sa liturgie. Cette relation a constitué la base théologique marquant la fin de l'iconoclasme et a rendu possible une production artistique illimitée dans les églises tant orientales qu'occidentales.

Pour la participation au Colloque nous indiquons les contributions suivantes:

**€ 30,00** frais d'inscription

**€ 160,00** participation au Colloque

Sont compris les frais de pension. L'accueil sera assuré selon les possibilités dans le Monastère de Bose et auprès de structures voisines.

Pour se rendre à Bose en train: atteindre la gare de **Santhià** sur la ligne Turin-Milan (d'où il est possible de réserver un taxi); ou celles d'Ivrea ou Biella, qui part le bus pour Magnano (ligne Biella-Ivrea).

**Pour toute information ultérieure demander à l'accueil.**

Segreteria organizzativa Convegno liturgico – Monastero di Bose – I-13887 Magnano (BI)

Tel. +39.015.679.185 - Fax +39.015.679.294 - [convegno.liturgico@monasterodibose.it](mailto:convegno.liturgico@monasterodibose.it) - [www.monasterodibose.it](http://www.monasterodibose.it)

le mystère de l'incarnation se prolonge dans la structure sacramentelle de l'Église et de sa liturgie. Cette relation a constitué la base théologique marquant la fin de l'iconoclasme et a rendu possible une production artistique illimitée dans les églises tant orientales qu'occidentales.

Pour la participation au Colloque nous indiquons les contributions suivantes:

**€ 30,00** frais d'inscription

**€ 160,00** participation au Colloque

Sont compris les frais de pension. L'accueil sera assuré selon les possibilités dans le Monastère de Bose et auprès de structures voisines.

Pour se rendre à Bose en train: atteindre la gare de **Santhià** sur la ligne Turin-Milan (d'où il est possible de réserver un taxi); ou celles d'Ivrea ou Biella, qui part le bus pour Magnano (ligne Biella-Ivrea).

**Pour toute information ultérieure demander à l'accueil.**

Segreteria organizzativa Convegno liturg

ici, quali le chiese cistercensi, le chiese della **Research pro**

a e le chiese del XX secolo, non sono privi di  
ini pur non esibendo alcuna o poche immagini  
o classico. Non a caso il movimento liturgico del  
olo favori in larga misura chiese prive di immagini,  
si dava maggior importanza all'immagine pri-  
che è l'azione liturgica stessa. All'inizio del secolo  
si è assistito spesso a una rimozione e a una  
ne di molte immagini accumulate nelle chiese  
e, ma verso la fine del Novecento in gran parte  
ropa sono ritornate le immagini e qualcuno  
rlato di "iconoclasmo alla rovescia". Occorre  
darsi se non si corra il rischio che le immagini  
no di nuovo, come già accadde nel XIX secolo, un  
ato della celebrazione liturgica che spesso manca  
uaggio, di espressione e di eloquenza.  
egno raccoglierà esperienze di architetti, di artisti  
eologi, riflettendo in che modo sia necessario  
are la separazione "tra tempio e museo" (Alex  
Saranno inoltre presentate esperienze rilevanti  
contro tra liturgia e arte contemporanea in alcuni  
europei e all'interno delle diverse confessioni  
ne.

The relation of the Church to the arts has long been an object of debate. In Europe and elsewhere, efforts have been made to improve these relations since the Second Vatican Council. Paul VI deplored their interruption in his encyclical *Motu proprio* of 1964, to which pope Benedict XVI referred in his meeting with artists on 21 November 2009. In the same year, Pope Benedict XVI also emphasized how much the Church needs the arts. The **VIIIth International Liturgical Congress** of Bose intends to deal with the relationship between the claim to autonomy by the arts and the claim of the Church to autonomy by its service.

In the relation between liturgy and the arts it is necessary first of all to clarify whether there are three arts among *ars religiosa*, *ars sacra*, and *ars liturgica*. This will be of help. The discussion will be conducted from the possible vista of an aesthetic of the liturgy, in which God is rendered perceptible not only in liturgical acts, but also through the other sense organs of sight. The dimension of sense perception is important in the liturgy.

a e le chiese del XX secolo, non sono privi di  
ogni spazio, assegnando alcuni spazi che intersecano

The relation of the Church to the arts has for long been an object of debate. In Europe and elsewhere attempts have been made to improve these relations ever since Paul VI deplored their interruption in his renowned discourse of 1964, to which pope Benedict XVI referred in his meeting with artists on 21 November 2009, when he too emphasized how much the Church has need of artists. The **VIIIth International Liturgical Conference of Bose** intends to deal with the real tension that exists between the claim to autonomy by art and its assumption to the Church's service.

In the relation between liturgy and art it will be necessary first of all to clarify whether the usual distinction among *ars religiosa*, *ars sacra*, and *ars liturgica* can be of help. The discussion will be conducted in the widest possible vista of an aesthetic of the Christian faith and its expression in the liturgy. Faith, in fact, seeks to be rendered perceptible not only in listening to the word of God, but also through the other senses, especially that of sight. The dimension of sense proper to the Christian

The relation of the Church to the arts has for long been an object of debate. In Europe and elsewhere attempts have been made to improve these relations ever since Paul VI deplored their interruption in his renowned discourse of 1964, to which pope Benedict XVI referred in his meeting with artists on 21 November 2009, when he too emphasized how much the Church has need of artists. The **VIIIth International Liturgical Conference of Bose** intends to deal with the real tension that exists between the claim to autonomy by art and its assumption to the Church's service.

In the relation between liturgy and art it will be necessary first of all to clarify whether the usual distinction among *ars religiosa*, *ars sacra*, and *ars liturgica* can be of help. The discussion will be conducted in the widest possible vista of an aesthetic of the Christian faith and its expression in the liturgy. Faith, in fact, seeks to be rendered perceptible not only in listening to the word of God, but also through the other senses, especially that of sight. The dimension of sense proper to the Christian operate in the Church's sacramental structure and its liturgy. This relation constituted the theological basis that marked the end of iconoclasm and made possible an immense artistic production in the Churches in both East and West.

In the measure in which art represents a "language" that can transmit the experience of what is transcendent, there is an analogy with the liturgy in its symbolic verbal and non-verbal language. Nevertheless, the liturgy is *actio sacra*, while the figurative arts are static and suspend the experience of the flow of time by shifting it to the observer's intimate depths. This is their force, in the measure that they prolong beyond the instant the experience of the meeting with God in word and sacrament. Throughout the Church's history, however, there continue to be iconoclastic tendencies that would like to put an end to the temptation to depict what cannot be depicted.

The discourse on art and the Church has been conducted almost exclusively from the side of the Church, by the disposed to have artists require something from her? Artists are supposed to serve only the requirement of beauty of the Church, and other registers of human experience, as happens in contemporary art, are not to be received? The popes have recognized this task of artists. John Paul II has spoken of art as a "voice of expectation of universal redemption, while Benedict XVI has affirmed that "art should disquiet, science reassure".

The liturgical conference will use a wide concept of "image". A distinction should be made between primary and secondary images. The primary image is the liturgical assembly itself (Christ and the visible community) in its various communicative actions. Aniconic liturgical spaces, such as Cistercian churches, churches of the Reformation, and churches of the twentieth century, are not empty of images, although they do not exhibit any or few images in the classic sense. Not by chance the liturgical movement of the twentieth century preferred to a great extent churches without images, because greater importance was given to the primary image, which is the images that had accrued towards the end of part of Europe, and in reverse". We have images become again in the nineteenth century, in the tradition, which often is in eloquence.

The conference will consist of artists of the field to reflect on how "liturgy and museum" (Alexandre Dumas). In addition, there will be several encounters between the several European confessions.

E. At the beginning of the last century, the first scientific projects were initiated.

a removal and a reduction of many accumulated in historical churches, but in the 1900s images returned in a large someone spoke of an "iconoclasm to ask whether there is a risk that n, as had happened already in the i surrogate of the liturgical celebr effective in language, in expression, ather the experience of architects, gurative arts, and of theologians the separation "between temple Stock) is to be dealt with. In ad a presentation of experiences of liturgy and contemporary art in ntries and within various Christian

Le rapport de l'Église avec les arts est l'objectif depuis longtemps. En Europe, mais aussi ailleurs, s'efforce d'améliorer des relations dont le pape Benoît XVI a regretté l'interruption, dans son célèbre discours avec les artistes le 21 novembre 2009, soulignant le fait que l'Église a besoin des arts. Le **Colloque international de Bose** entend éclairer la tension existant entre revendication à l'art et son engagement au service de l'Église. Pour évaluer le rapport entre l'art et la foi il sera avant tout nécessaire de vérifier si la distinction entre *ars religiosa*, *ars sacra*, et *ars liturgica* est toujours utile. La discussion sera menée dans le contexte d'une esthétique du croire et de son expression dans la liturgie. La foi exige d'être rendue présente non seulement à travers l'écoute de la parole, mais aussi par les autres sens, en particulier celle de la dimension sensorielle de la foi chrétienne. L'essence du christianisme en tant que religion

*Si prega di inviare (anche via fax) la scheda compilata entro il **25 maggio 2007**.*

<p>Objet de débats si au-delà, on Paul VI avait scours de 1964 de sa rencontre ignant lui aussi</p> <p><b>VIIIe Colloque</b> d saisir la réelle autonomie de lise.</p> <p>liturgie, il sera ction courante continue d'être adre plus large xpression dans erceptible non de Dieu, mais ui de la vue. La e appartient à religion révélée;</p>	<p>Please mail or fax this registration form to the Secretariat</p> <p>.....</p> <p>Cognome e nome/Last Name, First name</p> <p>.....</p> <p>Indirizzo/Address</p> <p>.....</p> <p>Nazione, cap e città/City and Post Code, Country</p> <p>.....</p> <p>Tel. e Cell./Tel. and Cell Phone</p> <p>.....</p> <p>E-mail</p> <p>.....</p> <p>Qualifica/Profession</p> <p>.....</p> <p>Età/Age</p> <p>.....</p> <p>Arrivo/Arrival</p> <p>.....</p> <p>Partenza/Dep</p> <p>.....</p> <p>specificare m <b>giorno prim</b> specify mean <b>the details o</b></p> <p>.....</p> <p>Il sottoscritto I would like to</p>
--	---

**2010 alla Segreteria organizzativa**